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Bu maqola yurtimizning eng ko’rkam yerlaridan biri bo’lmish Sentop 

qishlog’i va uning tabiati haqida. Mazkur ma’lumotlar orqali yurtimizga tashrif 

buyurmoqchi bo’lgan sayyohlarning e’tiborini ajib tog’lar orasidagi bahavo yerga 

qaratmoqchimiz! 

Kalit so’zlar:  Sentop qishlog’i, Eski Forish, Hayot, Uxum, Asrof, Yuqori 

Uxum. 

         

Baland tog‘lar, tik qoyalar qishloqning tabiatiga o‘zgacha go‘zallik 

bag‘ishlagan. Mazkur qoya toshlarda V-VI asrlarga oid petrogliflarni, XI-XVIII 

asrlarga oid toshga o‘yilgan yozuvlarni ko‘rish mumkin. Shuningdek, tog‘ tepasida 

ko‘hna qo‘rg‘on qoldiqlari bor. Mahalliy aholining aytishicha, ushbu qo‘rg‘onda 

yaqin yillargacha insonlar istiqomat qilgan.  Tasvirlab bo‘lmas toza havo, 

qushlarning tinimsiz sayrashi, atrofda uchib yuruvchi xonqizilar, kechki shafaq, tog‘ 

jilg‘asining shildirashi, gullar ifori, insonlarga xizmat qilayotgan eshaklar, do‘stona 
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aholi, kechalari yulduzlarga to‘la osmon... ehtimol, bu Nurota tog‘laridagi 

qishloqning diqqatga sazovor jihatlarining bir qismidir. 

         Sentob (Sentyab) qishlog‘i Aydarko‘ldan 30 km masofa narida joylashgan 

bo‘lib, shahar g‘ala-g‘ovuridan charchagan har bir kishi uchun qutqaruv aylanasi 

o‘rnida xizmat qila oladi. 

        Nurota tog‘lari va Qizilqum sahrosi orasida o‘tayotgan kunlarning qadri, 

ma’naviy qadr-qimmati saqlanib qolgan ovul bor. Bu yerda, go‘yo tabiat iffati 

o‘rnashib qolganday. Bu yerning aholisi hanuz o‘z qo‘li bilan mayda toshlardan uylar 

qurishadi. Ovqatlari uchun ishlatiladigan masalliqlarni esa o‘zlarini hovlisida ekib, 

terib olishadi. Taomlarni ochiq havoda tayyorlashadi. Hatto, yong‘oq va xandon 

pistalarni ham shu yerda ekib, quritishadi. Har oilani katta bo‘lmasada, o‘z chorvasi 

bo‘lib, butun oilani tuxum, sut, go‘sht va qo‘y jungi bilan ta’minlashga yetadi. 

         Bu joylar turli xil hayvonlar, qushlar va hasharotlarga boy, ulardan ayrimlari 

Qizil kitobga ham kiritilgan. Shuningdek, flora va faunada yagona bo‘lgan 

namoyandalar ham uchraydi. Qishloq bo‘ylab sayr qilarkansiz, noyob va puxta 

o‘ylab qurilgan qadimiy shahar qoldiqlariga tushib qolganday bo‘lasiz. 

       Mehmonlar uchun Sentob qishlog‘ida 3 ta mehmonxona mavjud: Muslima, 

Rahima va Maysara — xo‘jayinlari tomonidan xotinlarining sharafiga qo‘yilgan 

nomlar. Bu insonlar juda mehmondo‘st va barcha mehmonlarga hursand bo‘lishadi. 

Ilk bor kelgan mehmonni 2007 yil Rahima Gulmurod Zarifullayev kutib olgan. Bu 

yerlardagi ekoturiz loyihasi hamda tabiat monitoringi 2007 yil faoliyatini boshlagan. 

       Qadimiy Sentob qishlog‘i bilan bir qatorda, Nurota tog‘larida joylashgan 

ekoturistlarni qabul qiluvchi boshqa joylar ham bor: Eski Forish, Hayot, Uxum, 

Asrof, Yuqori Uxum. Aholi, odatda piyoda yoki eshaklarda yurishadi. 

Zamonaviyroqlar otlarda yurishadi. Albatta, uylarga mashinalarda kelish ham 

mumkin. Kechki paytlar, va ayniqsa erta tongda havo shunchalik tozaki, hidlab 

to‘ymaydi kishi. Qishloqda chiroq bor, lekin shaharning yorqinligidan farqli o‘laroq, 

yulduz to‘la osmoni bilan ajralib turadi. Oy esa shunchalik kattaki, go‘yo 

qo‘llaringizni cho‘zsangiz, oyni ushaydiganday bo‘lasiz. 

        Mehmonlar mahalliy aholining kundalik hayotida ishtirok etish imkoniga ham 

egadirlar. Ular loy tandirlarda non yopishlari, turli to‘ylarni ko‘rishlari, o‘yinlar 

mavsumida esa otlar bellashuvi — ko‘rkarini ko‘rib zavqlanishlari mumkin. Albatta, 

yog‘och karavotda o‘tirib, qushlarning osoyishta sayrashini eshitib, choy ichib 

o‘tirish ham mumkin. Suv haqida gap ketar ekan, shuni aytish joizki, bu yerlarda 

ichimlik suv hech qanday qo‘shimchalarsi va juda tozadir. 

http://web-journal.ru/


 

  

http://web-journal.ru/                                                                           Часть-15_ Том-3_ Февраль -2024 

 

ЛУЧШИЕ ИНТЕЛЛЕКТУАЛЬНЫЕ  ИССЛЕДОВАНИЯ 

109 

Shimol tomon 30 km masofada Aydarko‘l joylashgan bo‘lib, u yerda baliq ovlash, 

cho‘milish yoki shunchaki, baliqchi qushlarni tamosha qilib, tabiatdan zavqlanish 

mumkin. 

Umuman boshqa dunyo sur’atini xis qilish uchun bundanda yaxshiroq joy yo‘q. 

       “Keyingi yillarda qishlog‘imizga Germaniya, Fransiya, Ispaniya, Italiya, 

Gollandiya, Avstraliya, Shveytsariya, Belgiya kabi davlatlardan sayyohlar oqimi 

ko‘paydi. Ular tarixiy joylarimizni ko‘rib, tog‘ marshrutlariga borishadi. 

Hududimizda qadimiy joylarimiz ko‘p. Buloqlarimiz, ko‘llarimiz, sharsharalarimiz, 

tog‘ tepasida qo‘rg‘on qishlog‘imiz bor. Sayyohlar asosan shularni tomosha 

qilishadi”,1 — deydi “Guest House Mutabar’S” mehmon uyi rahbari Shodiboy 

Boboyev 

Sentop village of Navoi region 

High mountains and steep rocks give the nature of the village a special beauty. 

Petroglyphs of the 5th-6th centuries and stone inscriptions of the 11th-18th centuries 

can be seen on these rocks. There are also the remains of an old fortress on the top 

of the mountain. Local residents say that people lived in this fortress until recent 

years. Indescribably fresh air, birds chirping incessantly, hummingbirds flying 

around, dawn in the evening, the rustle of mountain valleys, the display of flowers, 

donkeys serving the people, friendly people, the sky full of stars at night... maybe, 

this is one of the highlights of the village in the Nurota Mountains. 

          The village of Sentob (Sentyab) is located 30 km from Aydarkol and can serve 

as a lifeline for everyone who is tired of the hustle and bustle of the city. 

         Between the Nurota mountains and the Kyzylkum desert, there is a village 

where the value and spiritual value of the passing days have been preserved. It is as 

if the purity of nature has settled here. The inhabitants of this place still build houses 

from small stones with their own hands. They plant and harvest the ingredients used 

for their meals in their own backyards. Food is prepared outdoors. Even walnuts and 

pistachios are planted and dried here. Every family, even if it is not big, has its own 

livestock, which is enough to provide the whole family with eggs, milk, meat and 

wool. 

          These places are rich in various animals, birds and insects, some of them are 

included in the Red Book. There are also unique flora and fauna. As you walk 

through the countryside, you will feel as if you have fallen into the ruins of a unique 

and carefully constructed ancient city. 

                                                             
1 https://kun.uz/news/2021/09/10/navoiy-viloyatining-turizm-qishlogi-sentobda-nimalarni-korish-mumkin? 
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        For guests, there are 3 hotels in the village of Sentob: Muslima, Rahima and 

Maysara - the names given by the owners in honor of their wives. These people are 

very hospitable and welcome all guests. Rahima Gulmurod Zarifullayev welcomed 

the first guest in 2007. The ecotourism project and nature monitoring in these areas 

started in 2007. 

        In addition to the ancient village of Sentob, there are other places that host 

ecotourists located in the Nurota Mountains: Eski Forish, Hayot, Ukhum, Asraf, 

Ukhor Ukhum. Residents usually travel on foot or on donkeys. More modern ones 

ride on horses. Of course, it is also possible to come to the houses by car. In the 

evening, and especially in the early morning, the air is so clean that one cannot get 

enough of the smell. There is a lamp in the village, but in contrast to the brightness 

of the city, it is distinguished by a starry sky. And the moon is so big that if you 

stretch out your hands, you can kiss the moon. 

         Visitors also have the opportunity to participate in the daily life of local 

residents. They can bake bread in clay ovens, see various weddings, and during the 

game season, they can enjoy watching horse races. Of course, you can sit on a 

wooden bed, listen to the birds chirping, and drink tea. When it comes to water, it 

should be said that the drinking water in these places is clean and has no additives. 

At a distance of 30 km to the north, there is Aydarkol, where you can enjoy fishing, 

swimming or simply watching the fishing birds. In general, there is no better place 

to feel the pace of another world.  

"In the following years, the flow of tourists to our village from countries such as 

Germany, France, Spain, Italy, Holland, Australia, Switzerland, and Belgium has 

increased. They see our historical places and go on mountain routes. We have many 

ancient places in our region. We have springs, lakes, waterfalls, and a fortified village 

on top of a mountain. Tourists mainly watch these," says Shodiboy Boboyev, head 

of the guest house "Guest House Mutabar'S"2 

Село Сентоп Навоийской области. 

           Высокие горы и отвесные скалы придают природе села особую красоту. 

На этих скалах можно увидеть петроглифы V-VI веков и каменные надписи XI-

XVIII веков. На вершине горы также находятся остатки старой крепости. 

Местные жители говорят, что в этой крепости до последних лет жили люди. 

Неописуемый свежий воздух, беспрерывное щебетание птиц, летающие 

колибри, вечерний рассвет, шелест горных долин, цветы, ослики, 

                                                             
1 https://kun.uz/news/2021/09/10/navoiy-viloyatining-turizm-qishlogi-sentobda-nimalarni-korish-mumkin? 
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обслуживающие людей, дружелюбные люди, ночное небо, полное звезд... 

может быть, это и есть одна из достопримечательностей села в горах Нурот       

Село Сентоб (Сентяб) расположено в 30 км от Айдарколя и может послужить 

спасательным кругом для каждого, кто устал от городской суеты. 

         Между горами Нурота и пустыней Кызылкум находится село, в котором 

сохранилась ценность и духовная ценность прошедших дней. Здесь словно 

поселилась чистота природы. Жители этих мест до сих пор своими руками 

строят дома из мелких камней. Они сажают и собирают ингредиенты, 

используемые для их еды, на собственных дворах. Еда готовится на открытом 

воздухе. Здесь сажают и сушат даже грецкие орехи и фисташки. Каждая семья, 

даже если она небольшая, имеет свой домашний скот, которого достаточно, 

чтобы обеспечить всю семью яйцами, молоком, мясом и шерстью. 

          Эти места богаты различными животными, птицами и насекомыми, 

некоторые из них занесены в Красную книгу. Здесь также уникальная флора и 

фауна. Прогуливаясь по сельской местности, вы почувствуете, будто попали в 

руины уникального и тщательно построенного древнего города. 

        Для гостей в поселке Сентоб есть 3 гостиницы: «Муслима», «Рахима» и 

«Майсара» — названия, данные владельцами в честь своих жен. Эти люди 

очень гостеприимны и рады всем гостям. Рахима Гулмурод Зарифуллаев 

встретил первого гостя в 2007 году. Проект экотуризма и мониторинга 

природы на этих территориях стартовал в 2007 году. 

        Помимо древнего села Сентоб, в горах Нуроты расположены и другие 

места приема экотуристов: Эски Фориш, Хаёт, Ухум, Асраф, Ухор Ухум. 

Жители обычно путешествуют пешком или на ослах. Более современные ездят 

на лошадях. Конечно, к домам можно подъехать и на машине. Вечером, а 

особенно ранним утром, воздух настолько чист, что невозможно нарадоваться 

запаху. В деревне есть фонарь, но в отличие от яркости города он отличается 

звездным небом. А луна такая большая, что если протянуть руки, то можно 

поцеловать луну. 

         Посетители также имеют возможность участвовать в повседневной 

жизни местных жителей. Они могут испечь хлеб в глиняных печах, увидеть 

различные свадьбы, а во время игрового сезона насладиться просмотром 

скачек. Конечно, вы можете посидеть на деревянной кровати, послушать пение 

птиц и попить чай. Что касается воды, то следует сказать, что питьевая вода в 

этих местах чистая и не имеет примесей. 
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На расстоянии 30 км к северу находится Айдарколь, где можно заняться 

рыбалкой, купанием или просто понаблюдать за птицами-рыболовами. 

В общем, лучшего места, чтобы ощутить ритм другого мира, не найти.   

       «В последующие годы увеличился поток туристов в наше село из таких 

стран, как Германия, Франция, Испания, Италия, Голландия, Австралия, 

Швейцария, Бельгия. Они видят наши исторические места и ходят по горным 

маршрутам. В нашем регионе много древних мест. У нас есть источники, озера, 

водопады и укрепленная деревня на вершине горы. В основном их смотрят 

туристы», — говорит руководитель гостевого дома «Гостевой дом Мутабар'С» 

Шодибой Бобоев.3 
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